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A l’edifici Antoni M. Alcover i Sureda de la Universitat de les Illes Balears, a les 10.30 
hores del dia 21 de setembre de 2023, es reuneix la Comissió d’Investigació amb el 
següent ordre del dia: 

 
1. Aprovació de l’acta de la reunió anterior. 
2. Informació general. 
3. Informació sobre normativa de les estructures d’organització de la recerca. 
4. Informació sobre l’Àrea de Suport Experimental i Serveis Cientificotècnics. 
5. Ratificació dels informes de la subcomissió d’avaIuació prèvia pel Comitè d’Ètica de la 
Investigació de les Illes Balears (CEIm-IB). 
6. Aprovació del calendari de reunions de la Comissió d’Investigació per l’any 2024. 
7. Afers de tràmit. 
8. Torn obert de paraula. 

 
Hi assisteixen els membres següents: 

Dr. Víctor Homar Santaner, vicerector de Política Científica i Investigació i president de 
la Comissió d’Investigació (en endavant Comissió). 

 

Vocals: 

Dra. Eva M. Aguilar Mediavilla 
Dr. Emilio Hernández García 
Dra. Maria de la M. Llabrés Segura 
Dra. Joana M. Ramis Morey 
Dr. Jaume A. Segura Fuster 
Dra. Margarita I. Gili Planas 
Dra. Lucrecia Burges Cruz 
Dr. Jaume Flexas Sans 
Dr. Pau Balart Castro 
Dra. Antonia Paniza Fullana 
Sr. Guillem Colt García 

 

Dra. Montserrat Rodríguez Delgado, directora de l’Àrea d’Investigació, amb veu i sense 
vot. 

 
Sr. Xavier Salvà Picó, cap de Servei de l’Àrea d’Investigació i secretari de la Comissió, 
amb veu i sense vot. 

 

Excusen la seva presència els vocals: 

Dr. Rafael Bosch Zaragoza 
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Dr. Miguel J. Deyá Bauzá 
Dr. José I. Prieto Arranz 
Dra. Alicia M. Sintes Olives 
Dr. Miquel Bennàssar Veny 
Sra. Maria Cañellas Cifre 

 
 

Desenvolupament de la sessió: 
 
 

1. Aprovació de l’acta de la reunió anterior. 

 
L’acta, donat que ja està signada per totes les persones participants a la reunió, es dona 
per aprovada. 

 
 

2. Informació general. 
 

El president a la Comissió manifesta que els membres del Consell de Direcció han tingut 
les primeres converses i reunions amb membres del nou Govern de les IIIes Balears. A 
més de la confecció del pressupost de 2024, el finançament adequat del programa de 
foment a la recerca és l’actuació que més preocupa al Vicerectorat. Aquest és un àmbit 
en el que s’ha treballat durant molts anys i compta, des de l'aprovació de la LOSU, amb  
un motiu més d’atenció, en recollir aquesta IIei orgànica l'imperatiu de destinar un 5% 
del pressupost al programa de foment. En quantitats de 2023, amb un pressupost total 
de prop de 150 milions d'euros, aquest criteri pressupostari hauria d'implicar una 
dotació de 7,5 milions d'euros. Actualment el programa de foment a la recerca es dota 
amb una quantitat propera als 800.000,00 euros. 

 

L’aportació compromesa per part del GOIB de fons provinents de l’lmpost de Turisme 
sostenible (ITS) és de 4 milions d’euros. 

 

Referent a la situació de l’edifici al Parc Bit aquesta és complexa, donat que manquen 
molts de tràmits necessaris per a la seva ocupació, entre d’ells hi ha el tema de la 
reparcel·lació. El Secretari Autonòmic ha manifestat que en 90 dies podria estar 
arreglat. La situació és preocupant, entre d’altres coses, perquè a l’edifici s’hi ha n 
d’instal·lar equips i personal compromès en els Plans Complementaris de Biodiversitat i 
Astrofísica de les doctores Maria Capa i Alícia Sintes, respectivament, dos projectes que 
disposen de molt de finançament en infraestructura i personal, i que actualment 
ocupen espais que no són adequats. 
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El Vicerector comenta que el Govern Balear ha demanat una Ilista d’inversions 
necessàries a la UIB, la qual ha estat tramesa amb un total aproximat de 90 milions 
d’euros. S'ha tramès aquesta Ilista i s'han iniciat les negociacions per a emprendre les 
diferents actuacions. 

 
Referent a les convocatòries de recursos humans del Pla Estatal, com per exemple la 
Ramón y Cajal, comenta que té constància de 4 persones que tal vegada voldrien signar 
un contracte amb la UIB. 

 

El doctor Emilio Hernández esmenta que ell té constància d’una mostra d’interès però 
que per ara està negociant amb l'IFISC-CSIC, però tot dependria de les condicions de 
cada institució. 

 
El Vicerector concreta que la UIB disposa de normativa per poder augmentar un 16% el 
salari dels nous contractes Ramón y Cajal, però falta concretar el finançament. 

 

Informa que la UIB té 4 concessions del programa de Consolidació Investigadora. A 
més, dia 20 de setembre se va publicar la llista provisional de contractes predoctorals i 
postdoctorals de la CAIB. 

 

El president comenta que s’està organitzant una Jornada de Ciència Oberta a la UIB, 
amb ponents externs. 

 
També informa que està a punt de publicar-se al FOU la creació del nou institut propi 
l’lnstitut de Investigació en Intel·ligència Artificial (IAIB). Amb l’aprovació de la LOSU, 
s’habiIita a les Universitats la creació d’instituts propis, sense que hagin de tenir 
aprovació prèvia per part de les Comunitats Autònomes. 

 
3. Informació sobre normativa de les estructures d’organització de la recerca. 

 

Referent a aquestes estructures, el Vicerector manifesta que no existeix, a dia d’avui, 
cap normativa que les empari. Existeix sols un document, sense firma, com a únic 
instrument de gestió d’aquestes estructures. 

 

Diu que és un bon moment per donar una empenta institucional, donada la previsible 
incorporació de dotació per part de l’ITS. El que cal és fer una normativa que les 
empari. 

 
Comenta que seria interessant que hi hagués una estructura de recerca pont entre els 
grups de recerca i els instituts. 
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Concreta que seria bo que no hi hagués una distinció clara entre investigació basal i 
investigació aplicada. Aquestes estructures haurien d’estar vinculades a línies de 
recerca, perquè això té implicacions col·lateraIs com, per exemple, en termes de 
definició als contractes indefinits vinculats a projectes de recerca. 

 
El president explica la possible estructuració dels grups de recerca mitjançant una 
presentació de títol Agrupacions de recerca — Proposta d’Acord Normatiu pel qual es 
regulen les estructures d’organització de la recerca, la innovació i la transferència a la  
Universitat de les IIIe5 Balears, la qual serà remesa als membres de la Comissió. En 
aquesta presentació explica la motivació, objectius, tipologia de personal i modalitat 
d’estructures d’R+D+I. 

 

Comenta que seria convenient que al final del procés, un Acord Normatiu fos 
l’instrument jurídic d’apIicació. 

 

Es compromet a que, en tenir un text consensuat, la Comissió d’Investigació revisi en 
profunditat el text proposat abans de que vagi, com a punt de l’ordre del dia, a Consell 
de Direcció i, posteriorment, al Consell de Govern. 

 

El doctor Jaume Flexas expressa la seva opinió indicant que seria interessant que 
quedés clara quina és la funció dels grups de recerca, perquè actualment és difusa. 
Comenta que actualment no té una aplicació pràctica. 

 

El doctor Emilio Hernández pregunta quins beneficis s’esperen. 
 

El president comenta al respecte que l’objectiu és reconèixer i visibilitzar les capacitats 
existents. Per altra banda, considera que, per a les noves generacions d'investigadors 
que s’incorporen a la UIB, els és important integrar-se a una estructura estable. 
Finalment comenta que hi haurà la possibilitat de dotació de recursos. 

 
Esmenta que referent a les Unitats d’R+D+I, l’objectiu és que els grups d'R+D+I cerquin 
aliances per coordinar projectes interdisciplinars i multidisciplinaris i posteriorment 
puguin plantejar-se estructures més sòlides com puguin esser Instituts. 

 

La previsió és que hi pugui haver entre 20 i 25 Unitats d’R+D+I. 
 

La doctora Margalida Gili comenta si està previst que dins les Unitats d’R+D+I hi puguin 
accedir els grups emergents. També demana qui serà l’òrgan que farà la revisió 
científica, que hauria d’esser rigorosa. El Vicerector contesta a la primera pregunta que 
no està previst, però que els investigadors de fora dels grups consolidats sí se podran 
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incloure a una Unitat. A la segona pregunta contesta que serà la Comissió d’lnvestigació 
l’òrgan competent, i es proposarà que sigui un barem acumulatiu, segons recursos. 

 

També es comenta que seria important incloure els grups de l’IDISBA perquè els 
projectes de salut es gestionen des del propi Institut. 

 

La doctora Eva Aguilar esmenta que li preocupa que les unitats puguin afectar a 
instituts com l’IRIE. Li preocupa, per exemple, que tres grups o més d’un institut els hi 
surti més a compte formar una Unitat d’R+D+I que continuar a un Institut. Comenta 
que les unitats d’innovació docent tenen part de recerca i que d’alguna forma s’hi 
haurien d’integrar. El president de la Comissió diu que tal vegada s’haurà de posar de 
manifest que els instituts, pel mero fet de ser-ho ja són Unitats d’R+D+I. 

 
El doctor Emilio Hernández manifesta si està prevista una dotació pressupostària. El 
president contesta que espera que per la via de l’ITS es pugui fer alguna actuació. 

 

Així mateix el doctor Emilio Hernández comenta que tal vegada es podria contemplar 
que part d’un Institut i part d’un altre puguin formar una Unitat d’R+D+I. 

 

El senyor Guillem Coll manifesta que com a membres col·laboradors s’inclouen els 
doctorands i que seria convenient canviar la denominació per la de membre 
investigador en formació. 

 
4. Informació sobre l’Àrea de Suport Experimental i Serveis Cientificotècnics. 

 
El president informa de que se va aprovar a Consell de Direcció la creació de l’Àrea de 
Suport Experimental i Serveis Cientificotècnics per tal d’organitzar i donar visibilitat a 
totes les tasques de suport experimental que es fan a la UIB. 

 
Els tècnics de suport experimental tenen dificultats per a identificar els seus 
responsables i de quina estructura depenen. Hi ha temes col·lateraIs, però no menys 
importants, com puguin esser oposicions, concursos, etc. De fet, actualment depenen 
dels administradors de centre. 

 
El president presenta la informació amb el títol de Creació de l’Àrea de Suport 
Experimental i Serveis Cientificotècnics, la qual serà remesa als membres de la 
Comissió. La presentació explica la motivació, l’estructura, la governança, i més 
detalladament la Unitat de Suport a Laboratoris i Línies de Recerca. 

 

A l’Àrea de Suport Experimental i Serveis Cientificotècnics s’han creat 3 unitats 
funcionals: (a) Serveis Cientificotècnics, (b) Unitat de Suport a Laboratoris i Línies de 
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Recerca i (c) Centres de gestió d’infraestructures i equipaments cientificotècnics 
insignes. S’ha creat, així mateix, una Comissió Rectora la qual assignarà anualment 
aquestes persones a departaments, perquè puguin donar suport a la docència 
experimental. Els departaments hauran d’estar amb contacte amb les Facultats i 
Escoles, cada una en els seu àmbit de competència. 

 

El senyor Guillem Coll manifesta que al seu parer, aquesta assignació complica les coses 
perquè mai se sap quin tècnic hi estarà assignat a una tasca determinada, i no hi ha 
continuïtat. En molts de casos aquesta continuïtat és la que es valora més. 

 
El president comenta que aquesta assignació tindrà en compte l’experiència dels 
tècnics, l’antiguitat i altres factors. Segons explica, si s’assigna el recurs al departament, 
aquest és el que sap quin és el tècnic més adequat per a cada tasca. 
 
El doctor Emilio Hernández comenta que li sembla important tenir present que quan 
al document es parla de tècnics de suport experimental s'entén que estan inclosos 
els tècnics informàtics que donen suport a la recerca.  

 

Així mateix demana què passarà amb els tècnics de laboratori amb contractes del 
capítol VI. El president respon que aquesta qüestió sols afecta als tècnics de capítol I. 

 
5. Ratificació dels informes de la subcomissió d’avaluació prèvia pel Comitè d’Ètica de 
la Investigació de les Illes Balears (CEI-IB). 

 

El secretari de la Comissió d’Investigació explica que la subcomissió encarregada de 
l’avaluació prèvia dels estudis per emetre, si escau, l’informe favorable de la Comissió 
pel Comitè d’Ètica de la Investigació de les Illes Balears (CEIm-IB), formada per la 
doctora Joana M. Ramis, el doctor Miquel Bennàssar i la doctora Montserrat Rodríguez, 
ha avaluat favorablement tres sol·licituds dels doctors Antoni Colom Fernàndez (Riesgo 
de cóncer pediàtrico en àreas pequenas: un enfoque basado en el uso de registros de la 
historia clínica informatit Oda), Carmen Orte (La formación de profesionales en 
modalidad virtual para la prevención de droga basada en la evidencia científÍCO) i Elena 
Gervilla (Relación entre cambio climàtico, salud mental y conductas adictivas: 
propuesta de recurso web y App para profesionales de la prevención). 

 
Cal que la Comissió ratifiqui els informes. En aquest punt el senyor Guillem Coll i la 
doctora Antònia Paniza expressen que, per a poder ratificar aquests informes, s’han de 
poder consultar prèviament per tots els membres de la Comissió. El secretari comenta 
que des de que es va crear la subcomissió s’havia fet amb aquest procediment. 

 
Es decideix que a partir de les noves sol·licituds d'informes que arribin a la Comissió, el 
secretari remetrà a tots els membres de la Comissió la informació disponible i el model 
d’informe que emet la subcomissió, si escau. 
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Es ratifiquen els informes emesos per la subcomissió. 

 
6. Aprovació del calendari de reunions de la Comissió d’Investigació per l’any 2024. 

 
S’aprova el calendari de reunions del curs 2023-2024 que queda establert de la forma 
següent: 
21 de novembre de 2023 
8 de març de 2024 
23 de maig de 2024 
20 de setembre de 2024. 

 

El calendari es publicarà a la pàgina web de la Comissió d’Investigació. 

 
7. Afers de tràmit. 

 

El secretari manifesta que dia 21 de setembre a les 9 hores ha arribat una petició del 
Vicerectorat d’Innovació i Transformació Digital referent a l’addició i baixa de nous 
membres al Laboratori d’Emprenedoria i Innovació Social UIB per a l’aprovació per part 
de la Comissió d’Investigació. Els membres de la Comissió indiquen que no és 
procedent valorar la sol·licitud perquè la documentació s’ha tramés fora de termini. 

 

El president de la Comissió comenta que es farà una reunió de la Comissió de forma 
asíncrona per aprovar aquest punt. A la mateixa reunió és trametrà als membres de la 
Comissió l’esborrany de la normativa de les estructures d’organització de la recerca. 

 
8. Torn obert de paraula. 

 

Ningú en fa ús. 

 
Totes les denominacions d’òrgans de govern, representació, càrrecs, funcions i 
membres de la comunitat universitària, com qualssevol que en aquesta acta apareguin 
en gènere masculí, s’han d’entendre referides indistintament al gènere masculí o 
femení, segons el sexe del titular de qui es tracti. 

 

I sense més assumptes a tractar, la sessió finalitza a les 12 hores. 
 

Víctor Homar Santaner,     Xavier Salvà, 
 
 
 
President de la Comissió d’Investigació  Secretari de la Comissió d’Investigació 
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